
POGOVOR Z RAZGLEDANO KMETICO

Kdo je na potezi za vodovod?
BABNA GORA. S širnim pogledom, ki

ga ponuja po dolinah Gradašdce, Prosce in
Male vode ji resnično pristoji naziv »gora«.
Kljub temu, da se meter odvije le za 550 do
600 metrov nad morjem.

Povojno dogajanje še danes postavlja pri
ljudeh, predvsem na kmetijah, vprašanja, na
katera bo potrebno hitro, jasno in določno
dogovoriti. Zaradi mladih. Ti ta čas tehtajo,
ali naj ostanejo na zemlji brez lastništva, ali
naj se tako kot mnogi njihovi vrstniki poda-
jo za kruhom v prepolno prestolnico.

Na naslov Babna gora 9 prihaja pošta za
Frančiško in Jakoba Bevc, njune otroke
Janka, Romana in Marjetko ter 83 letnega
starega očeta.

Domačini pravijo, da imajo pri Repcu
ključ Glažarjeve bajte, v kateri je prebival v
zimi 1942/43 izvršni odbor OF.

Gume ali kmetje -
Z mamo Frančiško smo spregovorili o

njenem delu na kmetiji, v hiši in v vasi.
»Gospodinja in kmetica sem,« je brez

pomislekov opredelila svoj delovni stan.
»Mož dela v mlekarni na Tolstojevi cesti.

Garaško delo opravlja. Kangle z mlekotn
prazni.

Tudi mleko z naše kmetije je v njih. Ob
polšestih pomolzemo krave, ob sedmih je
posoda z mlekom že pri cesti na BeFci. Pozi-
mi in poleti.«

Kaj še pridelujete poleg travinja?
»Krompir, pšenico, koruzo. Nekaj obere-

mo tudi sadja. Dolgoročno se ne vemo
usmeriti, saj imamo našo nekdanjo zemljo
sedaj v najemu. Še vedno ne vemo, če jo
bomo lahko odkupili nazaj. Sin bi ostal na
kmetiji, če bomo spet lastniki zemlje.«

Vsa pobočja so lepo obdelana.
»Ko so Babenci zvedeli, da ta zemljišča ne

bodo pozidali, so začeli še skrbneje obdelo-
vati polja in travnike. Vsi si seveda želijo, da
bičimpreje razrešili lastništvo arondiranih
in opuščenih sadovnjakov Agrokombinata
Barje.«

Je poljedeljstvo v zadnjih letih napredo-
valo tudi na Babni gori?

»Včasih si nisem mogla misliti, da ne bo-
mo okopavali krompirja ali žita. Pa je prišel
na srečo tudi ta čas, saj je danes v vaseh
manj ljudi kot nekdaj. Danes pošpricamo in
s stroji le zrahljamo zemljo.«

Ste zadovoljni s takim napredkom?
»Še bolj bi morali slediti razvitemu svetu.

Predvsem izkušnjam, ki jih imajo gričevnate
in hribovite pokrajine.« * •

Kaj vas kot kmetico trenutno najbolj
moti?

»To, da je država pripravljena (zavest-
no?) žrtvovati kmete. Traktorskih gutn ni.
Zlizana traktorska obuvala bodo povzročila
mnogo nesreč. Kaj bo potem?«

Dan Frančiške Bevc je poln. Da bi bil
prepoln, ni potožila. Nekaj ur nameni varo-
vanju Roka in Gregorja. Precej misli in
življenjskih izkušenj še vedno zaupa sinovo-
ma in hčerki. Roman je ključavničar, Mar-
jetka vzgojiteljica. Želi si, da bi Janko spoz-
nal, da je poleg delovne vneme tudi za kme-
tijo potrebno veliko znanja. Kdor več zna,
tudi več velja.

Frančiška pravi, da je njeno gospo-
dinjstvo dovolj opremljeno s stroji. Rada bi,

da bi jim delo na travnikih olajšal obračal-
nik.

Tovarne krojijo večere
Šest vas je v družini. Je dovolj delovnih

rok?
»Je. Marjetka sicer nima veliko časa za

delo na kmetiji, fanta pa sta vešča že vseh
opravil. Ne le v hlevu, na travniku in polju,
ampak celo v gozdu. Naš stari oče pa je še
vedno pravi kaveljc. Pri 83-letih vse postori
pri živini, na njivi obkosi, v gozdu se loti
vseh lažjih del.«

Kakšno je bilo življenje na Babni gori v
vaši mladosti?

»Vse smo delali z rokami in preprostimi
orodji ter napravami. Zvečer smo se pogo-
sto zbrali, skupaj ličkali, mlatili proso in
predvsem večkrat zaplesali.

Res smo zgodaj vstajali, ampak zato, ker
ni bilo strojev in je bilo mogoče npr. kositi le
v hladu in vlažno travo. Potem smo se uma-
knili soncu.«

Se Babenci še zbirate na skupnih opravi-
lih?

»Ne. Vsak po svoje kmetuje. Moški so v
tovarnah, ženske se mujajo, da pridelajo in
zredijo tudi kaj za prodajo.

Zvečer zgodaj ležemo spat, ker je potreb-
no zjutraj zgodaj vstati, da pridejo možje
pravočasno v tovarno. Flribovci ne zamu-
jajo.«

Kaj bi vi najprej uredili v vaši vasi?
»V vasi smo potrebni dobre pitne vode.

Imamo le kapnice. Ker smo visoko in tla
niso trdna, bi težko našli tu izvire. Pravijo,
da bodo potegnili vodovod iz Polhovega
Gradca.

Ne vem, ali je to odvisno od nas ali od
njih?«
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